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«El joc dramàtic, el tea tre, és una eina de conquesta: 
ajuda a l’alliberament de l’angoixa i al domini de 
l’afectivitat, marca camins de comunicació amb el 
grup. És una estimulació constant de la imaginació. 
És un camí d’aprenentatge.»

Carme Aymerich, pedagoga de l’expressió*

Quan i per quins motius, en un moment de la teva 
carrera com a actriu, decideixes apropar-te al tea-
tre des d’un vessant més pedagògic?

Vaig començar l’any 1997 amb la creació de l’espai 
El Taller de la Lluna en una casa antiga i petita al carrer 
de la Lluna, 17, de Badalona, que vam arreglar amb 
l’Àngels Sánchez, una mestra d’infantil. Era un espai 
on els infants venien a fer tea tre, art i treballs manuals 
com a activitat extraescolar. Ho vaig començar per una 
qüestió pràctica: la feina d’actriu no és una feina regu-
lar i comporta molts moments de pausa. Quan vaig 
adonar-me que era així, vaig tenir la intuïció que, per 
la meva manera de funcionar, podia estar bé treballar 
amb infants. Anteriorment ja havia fet de mestra de 
dansa per a nenes petites i vaig decidir tirar per aquí.  
I fins ara, que s’ha convertit gairebé en el meu ofici 
principal. Gràcies a les vivències de tots aquests anys  
i veient els resultats del meu treball amb nens i nenes 
de totes les edats, sobretot d’infantil i primària, estic 
defensant amb molta força la pràctica teatral.

Has fet classes de tea tre per a infants com a ex-
traescolar, però has treballat molt perquè el tea tre 
entri a l’escola. Per què és important aquest can-
vi? Què creus que pot aportar el tea tre dins l’àm-
bit de la formació reglada?

* Farreny i Terrado, M. Teresa. Pedagogía de la expresión con 
Carme Aymerich. Guadalajara: Ñaque, 2001. [La traducció del frag-
ment és de Rosa Gàmiz.]
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El tea tre sempre s’ha considerat una activitat extra-
escolar. Sempre s’ha pensat que havia de ser així perquè 
es veia el tea tre com una activitat lúdica, de joc (que 
també ho és). Però des de fa uns deu anys, després del 
treball al Taller de la Lluna i també a l’Escola Eòlia de 
Barcelona i al Teatre Zorrilla de Badalona, van comen-
çar a demanar-me activitats dins l’escola.

De nou per intuïció (em guio molt per això!), 
vaig pensar que era una activitat que si podia entrar a 
l’escola podríem treure-li molt més suc. I d’una ma-
nera natural vaig anar explorant tot allò que jo intuïa  
que podria donar de si el tea tre dins l’aula. I bàsi-
cament ara on faig més projectes és dins les escoles.

Crec que la formació i els tallers que faig per a 
mestres són una de les claus. Ara els mestres em di-
ran: «Rosa, només ens falta això, amb tanta feina com 
tenim.» Però jo crec que és possible. A mi m’agrada 
molt encoratjar-los i ajudar-los a través dels tallers  
i seminaris que faig amb ells.

En els últims anys corren aires nous, hi ha una 
necessitat social que l’art pugui entrar a l’escola. Jo 
intento divulgar aquesta idea, donant-li tot el valor, 

no només com una activitat d’art i de joc, sinó tam-
bé de creixement dels nens i de les nenes, en un sen-
tit integral, de molta profunditat, en relació amb un 
mateix i també en relació amb el grup.

Els mestres s’han de poder atrevir a partir de la 
seva experiència i intuïció per introduir el tea tre a 
l’aula, perquè ara més que mai es fa molt necessari 
aquest tipus d’activitat que, de manera lliure, els per-
met ser creadors i expressar-se. I perquè això pugui 
tenir resultats eficaços, s’ha de donar a l’escola, al dia 
a dia, en els seus espais.

Un cop entres a les escoles, amb quines dificultats 
et trobes? Reticències amb les arts en general, dinà-
miques que es repeteixen, tòpics que cal trencar...

En els darrers anys vaig a escoles molt diverses, 
sobretot a escoles públiques. Per exemple, estic fent 
un projecte amb Temporada Alta, el projecte A Tem-
po de la Fundació Ciutat Invisible, i també he treba-
llat en escoles públiques de Salt, he entrat a les aules 
explicant històries de tea tre però també fent tallers 
amb els nens i les nenes, i sempre amb molts bons re-
sultats. Tot i això, hi ha de tot. Hi ha escoles on les 
arts són una eina imprescindible, amb molts claustres 
i equips directius que hi treballen, però també hi ha 
qui manté creences equivocades sobre què és el tea - 
tre a l’escola i per a infants. Hem de netejar-ho una 
mica. Però fins i tot la gent de la cultura també té 
creences equivocades respecte del tea tre per a infants. 
Intento fer pedagogia en aquest sentit, anar una mica 
més enllà, sobretot amb els temps que corren. David 
Bueno, a qui segueixo i que m’estimula molt, diu que 
«transformar és anar més enllà de la forma» i obrir 
la mirada. Hem d’obrir la mirada i trencar aquestes  
creences sobre què és el tea tre a l’aula.

Fa més de vint anys d’aquesta activitat dels tallers 
de tea tre i en els darrers vuit anys crec que s’està pro-
duint un canvi. Veig que els artistes o especialistes en 
tea tre i educació estem entrant a l’aula, perquè s’es-
tà donant una necessitat dins de les escoles, i ara més 
que mai necessitem les arts a dins de l’aula.

Com viuen els infants aquest apropament a les arts 
escèniques? Creus que ha canviat al llarg d’aquests 
anys? Els seus referents culturals, l’interès, la pre-
disposició? I en el cas del professorat?

Per als nens i les nenes d’allà on vaig, fins i tot els 
que no n’han fet mai, el tea tre és joc, és emoció, és ex-
pressió i és moviment. Té tantes coses que lliga amb 
ells, tantes coses bàsiques per al seu desenvolupament, 
que el fa una activitat molt necessària i estimada. I ara, 

“ En els últims anys 
corren aires nous, hi ha una 
necessitat social que l’art  
pugui entrar a l’escola. Jo 
intento divulgar aquesta 
idea, donant-li tot el valor, 
no només com una 
activitat d’art i de joc, sinó 
també de creixement dels 
nens i de les nenes, en un 
sentit integral, de molta 
profunditat, en relació amb  
un mateix i també en 
relació amb el grup. ”
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després de la crisi que estem vivint, el veig més neces-
sari que mai. Quan entro a l’aula tenen la possibilitat 
de, a partir del seu cos, construir un personatge, fer-
lo caminar, expressar-se, parlar com si fossin ell. Hi ha 
una necessitat física que fa possible tot això.

Parlant-ho amb mestres, coincidíem a pensar que 
ara el tea tre és com una vàlvula d’escapament, com 
una mena d’alliberament, d’expressar les emocions 
a través del cos i també de les paraules. Necessiten 
treure tot el que senten i el que perceben del que es-
tan vivint, tant en el pla social com en el familiar. El 
tea tre es converteix en una eina que els permet deixar 
anar, i si ara mateix serveix per a aquest alliberament, 
doncs és molt benvingut.

En les teves propostes hi ha sempre una revisitació 
dels clàssics universals. Et sembla que és impor-
tant no deixar perdre aquests referents?

Vaig començar fent un projecte amb l’Oriol 
Broggi i La Perla 29 ja fa molts anys, adaptant cinc 
clàssics que vam portar per tots els tea tres de Catalu-
nya. Tant l’Oriol com jo estàvem convençuts que po-
díem adaptar històries com Cyrano o Romeu i Julieta 
i oferir-les als nois i les noies, perquè les podien en-
tendre perfectament. Adaptar els clàssics porta mol-
ta feina, però jo hi crec molt. Ara ho faig a l’aula. És 
la meva activitat de La Maleta: explico la història del 
Cyrano o Romeu i Julieta i després els infants fan els 
personatges. Això té una força impressionant.

Una de les claus és que el tea tre és un espai on 
s’expliquen històries, i això d’explicar històries de 
cop es converteix en una eina pedagògica estupen-
da; ens fixem en la paraula i en com trobar tota la ri-
quesa del llenguatge: com parlen els personatges? La 
manera com Edmond Rostand va fer parlar el Cyra-
no és una preciositat! I Romeu i Julieta, què senten? 
La seva postura corporal, la respiració, la dicció... Els 
nens capten perfectament tota aquesta bellesa, si els 
la saps servir, capten tot aquest aprenentatge que hi 
ha darrere una història.

Pel que fa a l’oferta teatral per al públic infantil, 
en quin punt ens trobem? Quin reconeixement te-
nen les companyies que treballen per a infants?

Quan jo vaig començar amb La Perla, fèiem un ti-
pus d’espectacle diferent: de petit format, jo sola, amb 
pocs estímuls escènics. I ara no estic gaire al cas de 
l’oferta teatral per a públic familiar, però sé que hi ha 
molt bones companyies i que el tea tre familiar sem-
pre ha estat el germà pobre, menys valorat que el tea-
tre d’adults, tant políticament com econòmicament.

El que sí que tinc clar és que, ara més que mai, per 
contraposició a tots els estímuls tecnològics que tenen 
els nens, el tea tre es fa necessari com a espai que és 
paraula, silenci, concentració, amb pocs estímuls, fins  
i tot. També, com a mare d’un noi de dotze anys, he 
vist com el tea tre li ha donat un contrapunt molt salu-
dable, davant la rapidesa de la tecnologia i aquest món 
sobreestimulat dels infants. Defenso el tea tre gairebé 
com una cosa ancestral!

A biblioteques i llibreries tenim poc fons teatral 
per a infants, ja sigui de teoria del tea tre com tex-
tos d’obres per representar. És un problema de 
distribució o és que es publica poc? Ens podries 
recomanar alguns llibres bàsics?

Sí, en general es troba molt poc fons teatral a tot 
arreu. I aquesta és una de les coses de què es quei-
xen els mestres quan intenten trobar bibliografia. Jo 
aquí, a casa meva, tinc una biblioteca estupenda des-
prés de tants anys!

Alguns dels que han estat importants per a mi  
i que recomanaria, malgrat que ja tenen uns anys:

– Mascaró Perelló, Pere J. Teatre: l’art a l’ensenya-
ment. Palma: Ajuntament de Palma, 2000. [En 
castellà: Teatro: el arte en la enseñanza. Ciudad 
Real: Ñaque, 2001.]

– Farreny i Terrado, M. Teresa. Pedagogía de la 
expresión con Carme Aymerich. Guadalajara: 
Ñaque, 2001.

– Tejerina, Isabel. Dramatización y teatro infantil: 
dimensiones psicopedagógicas y expresivas. Ma-
drid: Siglo xxI, 1994.

I deixem la conversa en aquest punt, tot i que la capa-
citat de seducció de Rosa Gàmiz traspassa la pantalla 
i podria estar-me hores escoltant-la. Mentre premo 
el botó per sortir del Meet, penso que aquella tasca 
pedagògica que la Rosa va iniciar un dia per intuï- 
ció l’ha portada a ser una militant tenaç a favor de la 
pràctica del tea tre amb infants. •

Ca l'Aulet, CAIEV (Centre d'Assessorament  
i Recerca d'Educació Viva).  
Fotografia de Sonja Stich.


